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قیمتدلارتاکجامیریزد؟
یک کارشناس اقتصادی معتقد است: به دلیل اینکه هنوز 
تحریم ها برقرار است و سرنوشت تحریم ها و اف ای تی اف 

مشخص نیست، اصلا نمی شود نسبت به آینده امیدوار بود.
مرتضی افقه در یادداشتی در خبرآنلاین نوشت: باید گفت 
اقتصاد امروز ما به خبرهای سیاسی وابسته است. این به 
وضوح مشهود است که یک اتفاقی که برای مثال در یک کشور 
می افتد، بلافاصله دو سه هزار تومان روی قیمت ارز ما تاثیر 
می گذارد، یا اقتصاد ما این قدر متزلزل است که خبر توافق با 
عربستان، روی آن تاثیر دارد. البته به همان نسبت وفتی یک 
خبر منفی هم منتشر می شود، باز همین تاثیرات منفی خود را 
دارد. وی افزود: معنای این اتفاقات این است که هنوز شرایط 
اقتصادی با توجه به وابستگی به روابط سیاسی و جایگاه اقتصاد 
ایران، این قدر متزلزل است که نتوانیم حتی چند ماه آینده را 
هم پیش بینی کنیم. این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: 
شواهد نشان می دهد که توافق برجامی دیگر اتفاق نمی افتد و 
اگر هم اتفاق بیفتد، یک توافق موقت یکی دو ساله تا پایان دوره 
بایدن خواهد بود و آن هم در حد آزادسازی ارزهای بلوکه شده 
است. افقه متذکر شد: این می تواند یک تاثیر اولیه روی کاهش 
قیمت ارز داشته باشد، اما به دلیل اینکه هنوز تحریم ها برقرار 
است و سرنوشت تحریم ها و اف ای تی اف مشخص نیست، اصلا 
نمی شود نسبت به آینده امیدوار بود و هر لحظه با کمترین خبر 
مثبت یا منفی در فضای جهانی یا نظام بین الملل، با توجه به 
وابستگی کشور به تجارت خارجی، سفره مردم هم متاسفانه 

آسیب پذیر خواهد ماند.

قیمتسکهوطلابهچهسمتوسوییمیرود؟
.. محمدولی، کارشناس بازار طلا و سکه با بیان  . عبادا
اینکه در حال حاضر بازار نقره و مصنوعات بدلی نسبت به 
بازار طلا داغ است، گفت: با پایان ماه صفر و آغاز مناسبت ها 
و مراسم ها احتمالا روند قیمت سکه و طلا به سمت افزایش 
می رود و قیمت هر گرم طلا در حالی به دو میلیون و ۳۲۰ 
هزار تومان رسیده که شاهد افزایشی بیش از ۴۰ هزار 
تومانی نسبت به روز دوشنبه است. قیمت نیم سکه نیز 
در مرز کانال ۱۵ میلیون تومانی قرار دارد و رقم میانگین 
۱۴ میلیون و ۹۵۰ هزار تومان را نشان می دهد که افزایش 
۲۴۰ هزار تومانی نسبت به روز سه شنبه داشته است. عبادا... 
محمدولی، کارشناس بازار طلا و سکه گفت: با پایان ماه صفر 
و آغاز مناسبت ها و مراسم ها احتمالا قیمت سکه و طلا دچار 
تغییراتی می شود و احتمالا روند به سمت افزایش قیمت 
خواهد رفت درحالیکه وضعیت بازار طلا و سکه در حال حاضر 
نسبت به دو ماه قبل هیچ فرقی نکرده و رکود کامل بر بازار 
حاکم است، چون خریداری در بازار نیست. این کارشناس 
بازار طلا و سکه با بیان اینکه در بازاری که مشتری نباشد 
رکود موج می زند، گفت: نبود مشتری نشان دهنده این است 
که مردم شاهد بی ثباتی قیمت سکه و طلا هستند و به همین 
دلیل کسی که قصد فروش دارد، نمی فروشد و منتظر افزایش 
قیمت می ماند و کسی که قصد خرید دارد، صبر می کند تا 
شاید ارزان تر شود. محمدولی در مورد ثبات قیمت سکه و 
طلا در ۵ ماهه نخست امسال گفت: قیمت سکه و طلا در 
حالی در ۵ ماهه نخست سال ثبات نسبی داشته که باید توجه 
کنیم خبرهای سیاسی، اقتصادی و... می تواند تاثیر بزرگی 
روی قیمت طلا و سکه داشته باشد و شوک های ریزشی یا 
افزایشی به قیمت ها در بازار وارد کند. این کارشناس بازار طلا 
و سکه مبنی بر اینکه آیا تقاضای خرید طلا به بازار بدلیجات و 
نقره منتقل شده است؟ گفت: سال های سال است که عروس 
و دامادها به جای خرید طلا و سکه به خرید نقره یا بدلیجات 
روی آورده اند. به گزارش اقتصاد۲۴، محمدولی معتقد است: 
تقاضای نقره و مصنوعات بدلی نسبت به طلا خیلی بیشتر 
است؛ اما مردم باید توجه کنند با خرید بدلیجات، پول بابت 
آهن می دهند که پس از خرید دیگر ارزشی برای فروش ندارد، 
زیرا ارزش ذاتی ندارد. استیل و بدلیجات در بازار زیاد است و 
مردم به دلیل نبود قدرت خرید برای اینکه از زینت استفاده 
کنند بدلیجات خریداری می کنند البته قیمت نقره جهانی و 
کاملا مشخص است و همانند طلا پس از خرید می توان آن 

را فروخت.

آپارتمانهایکوچکبهبازارمسکنمیآید؟
موضوع ساخت خانه های ۲۵ متری که از حدود چهار سال 
قبل مطرح شد همچنان مورد بحث کارشناسان و مسئولان 
است و در این بین برخی سازندگان برای تولید این نوع 
واحدها اعلام آمادگی کرده اند؛ طرحی که با واکنش وزارت 
راه و شهرسازی همراه شد اما استاندار تهران ساخت خانه های 
کوچک را اقدامی مناسب در راستای تشکیل خانواده و شروع 
زندگی دانست. با توجه به نوسانات بازار مسکن و کاهش قدرت 
خرید اقشار پایین، اواخر سال ۱۳۹۸ بود که مسئولان وقت 
شهرداری تهران طرح ساخت آپارتمان های ۲۵ تا ۴۰ متری 
را مطرح کردند و گفتند که احداث این نوع واحدها نه یک 

انتخاب، بلکه ضرورت است.
در آن زمان مخالفت هایی با این برنامه شد و برخی افراد 
ساخت خانه های کوچک متراژ را در تضاد با الگوی موجود 
دانستند. مطابق طرح تفصیلی حداقل متراژ واحدهای 
مسکونی در شهر تهران ۳۵ متر است که بر اساس پیشنهاد 
ساخت خانه های ۲۵ متری، این میزان باید به ۲۵ متر کاهش 
پیدا می کرد. به گزارش ایسنا ، موضوع واحدهای ۲۵ متری، 
کوچک، کپسولی یا از این نوع طی دو سال اخیر مسکوت 
گذاشته شد تا اینکه اخیرا مدیرعامل اتحادیه تعاونی های 
عمرانی شهر تهران در گفت وگو با ایسنا طرحی را با عنوان 
مسکن اقتصادی با هدف ساخت واحدهای کوچک متراژ ۲۵ 
تا ۳۵ متری با تکنولوژی نوین مطرح کرد. به گفته خشایار 
باقرپور، طبق این برنامه زوج های جوان می توانند با نقدینگی 
حدود یک میلیارد تومان صاحب واحد مبله شوند. اعلام این 
طرح، واکنش وزارت راه و شهرسازی را در پی داشت و انتساب 
مسکن ۲۵ متری به وزارت راه و شهرسازی را تکذیب کرد از 
طرف دیگر و به تازگی استاندار تهران، ساخت مسکن کوچک 
متراژ را برای شروع زندگی جوانان و تشکیل خانواده مناسب 
دانسته و گفته است: در فاز بعدی و پس از اینکه جوان تشکیل 
خانواده داد می تواند واحد مسکونی خود را تبدیل به احسن 

کند.

آرمان ملی - صدیقه بهزادپور: کمبود برق چالشی 
جهانی است که اکثر کشورها برای مقابله با آن به دنبال استفاده 
از انرژی های پاک در کشور خود هستند. اما ایران با وجود 
ظرفیت های مناسب در این حوزه وضعیت مناسبی برای 
جایگزینی جهت تامین انرژی به ویژه تولید برق از انرژی های 
پاک و تجدیدپذیرها ندارد. کارشناسان معتقدند بخش خصوصی 
کشور توانمندی های خوبی در این زمینه داراست و در صورت 
حمایت از آنها و تشویق سرمایه گذاران می توان بحران انرژی 

موجود در کشور را مدیریت کرد. 
  تشویق سرمایه گذاران بخش خصوصی

کریم اکبری کارشناس حوزه انرژی در این خصوص به »آرمان 
ملی« گفت: حمایت از بخش خصوصی و تشویق سرمایه گذاران 
در حوزه انرژی های پاک و تجدیدپذیر می تواند جایگزین خوبی 
برای تامین برق باشد، توانمندی ایران در حوزه انرژی های 
تجدیدپذیر از توانمندی های علمی و دانش فنی خوبی برخوردار 
است که در صورت رفع موانع اداری و حمایت از فعالان در این 
بخش خواهیم توانست در زمینه تامین انرژی اقدامات موثری 
را انجام دهیم.  او ادامه داد: سرمایه گذاری در حوزه انرژی های 
تجدیدپذیر در اکثر کشورهای دنیا بیش از پیش توسعه یافته 
است، سرمایه گذاری در این حوزه نیازمند حمایت از بخش 
خصوصی است تا با توجه به ظرفیت های خوب منابع طبیعی 
موجود در کشور مانند آب، باد و خورشید و اقلیم مناسب ایران 

سهم خود در تولید برق را بیش از پیش افزایش دهیم. 
  ضرورت جایگزینی سوخت های فسیلی

این کارشناس ادامه داد: افزایش تقاضا برای برق، ضرورت 
ساخت نیروگاه ها و همچنین تغییر مبادی ورودی برای تامین 
برق را ضروری ساخته است، از سویی با توجه به شرایط موجود 
امکان توسعه نیروگاه ها با سوخت گاز یا دیگر منابع را نداریم و 
از این رو رشد پتانسیل های نیروگاه های غیرآبی بسیار بااهمیت 
است.  او اضافه کرد: واقعی کردن قیمت برق و تخصیص وام کم 
بهره به تولیدکنندگان از جمله راهکارهایی محسوب می شود که 
می توان با استفاده از آن بخش زیادی از مشکلات کشور در این 
زمینه را حل کرد و به مشارکت بخش خصوصی نیز در این زمینه 
امیدوار شد.  اکبری توضیح داد: با توجه به اینکه شرکت های 
دانش بنیان و تعداد زیادی از شرکت های بخش خصوصی 
در بخش برق فعال هستند، چنانچه دولت 
با نـگاه تعــاملی درصدد 

استفاده مطلوب از توانمندی های آنها باشد می توان با توجه به 
اقلیم مناسب ایران چالش های کمبود کشور را در سال های آتی 

به نحو احسن حل کرد. 
  مدیریت مناسب پتانسیل های داخلی 

او معتقد است: بخش خصوصی در واقع حلقه فراموش شده 
در مواجهه با بحران انرژی در کشور است که می توان با استفاده از 
مدیریت مناسبی در تولید، توزیع و مصرف چالش های موجود را 
حل کرد و در این راستا می توان گفت بخش خصوصی در صورت 
رفع مشکلات اداری و حمایت از حضور آنها در عرصه تولید 
و فعالیت خواهند توانست علاوه بر رفع نیاز داخلی حضوری 
مثمرثمر در بازارهای خارج از کشور نیز داشته باشند.  اکبری 
بیان کرد: صد درصد نیروگاه های تجدیدپذیر ایران از سوی 
مشارکت مردمی و سرمایه گذاری بخش خصوصی در حال انجام 
است، عقد قرارداد خرید تضمینی برق تجدیدپذیر با شرایط 
مناسب، حمایت از تولیدکنندگان با هدف انتقال و بومی سازی 
فناوری های انرژی های تجدیدپذیر، حمایت از مراکز تحقیقاتی 
 برای توسعه فناوری های رقابت پذیر و فراهم کردن زمینه 
دسترسی به برق پایدار در مناطق دورافتاده و روستاها با نظارت 
شرکت های زیرمجموعه وزارت نیرو از جمله اقداماتی است که 

صورت می گیرد. 
  توسعه سامانه های خورشیدی پشت بامی 

این کارشناس افزود: توسعه سامانه های خورشیدی پشت بامی 
و استمرار تعامل با سازمان ها و نهادهای دولتی و غیر دولتی برای 
گسترش این سامانه ها در بخش خانگی یکی از موارد موثر در 
حل کمبود برق است وبا تعاملی مثبت می توان بحران موجود 
در تابستان سال جاری را پشت سر گذاشته و با دوراندیشی، 
مشکلات پیش رو را شناسایی و راهکاری مناسب برای آن 

ارائه کرد. 
  تولید 10 هزار مگاوات برق بادی در کشور

محمد عامری، استاد دانشگاه شهید بهشتی در این خصوص 
معتقد است: وضعیت کشور ما در حوزه انرژی های فسیلی و 
کربنی یکی از بهترین جایگاه ها در دنیاست؛ در حوزه منابع 
گازی، ما دومین کشور جهان پس از روسیه به شمار می آییم 
و در به لحاظ ذخایر نفتی در رتبه چهارم جهان قرار گرفته ایم. 
در حوزه انرژی های پاک نیز کشور ما در وضعیت بسیار خوبی 
قرار دارد و منابع بی شمار طبیعی در کشور قرار دارد که نیازمند 
بهره برداری در حوزه انرژی است. با این همه متاسفانه تاکنون 

استفاده زیادی از این فرصت خدادادی نشده است. 
او همچنین با مقایسه وضعیت انرژی بادی در کشور 
گفت: کمتر کسی بداند که ایران از نظر 

مکان های بادخیز حتی شرایطی بهتر از کشور دانمارک برای 
تولید برقِ بادی دارد اما این داشته ها به صورت پتانسیل باقی 
مانده و تا زمانی که مورد بهره برداری قرار نگیرد و به مدار وارد 
نشود نتیجه بخش نیست و ذخایر بادی در کشور به اندازه ای 
است که در صورت راه اندازی نیروگاه های بادی ایران می تواند 
رقمی حدود ۱۰ هزار مگاوات برق تولیدی خود را از طریق انرژی 

پاک باد تامین کند. 
  جایگاه ایران در تجدیدپذیرهای جدید کجاست؟

او اضافه کرد: هر چه به پایان سال ۲۰۳۰ نزدیکتر می شویم 
عزم جهان برای حرکت در مسیر انرژی تجدیدپذیر جدی تر 
می شود. ایران نیز به دلیل شرایط و جنس انرژی مورد استفاده 
در بخش های مختلف و خصوصا برای حل مشکل کلان کشور 
در زمینه محیط زیست باید گام های جدی در این حوزه بردارد. 
یکی از اصلی ترین معضلاتی که کشور با آن مواجه بوده، تامین 
انرژی ارزان، پاک و پایدار است و ما انرژی های تجدیدپذیر را 
راهکاری می دانیم که می تواند پاسخی به این معضلات در سطوح 
مختلف باشد همچنین نوعِ همبستگی انرژی های تجدیدپذیر 
به محیط، محیط زیستی بودن پروسه تولید انرژی از این دسته 
انرژی ها و پاک بودن شیوه مصرف آنها می تواند آن پاسخ مناسبی 

باشد که ما نیازمند پیدا کردنش هستیم. 
این کارشناس افزود: شرایط اقلیمی کشور، ایران را در 
زمینه انرژی خورشیدی بسیار مستعدتر از دیگر زمینه های 
تجدیدپذیرها نشان می دهد که براساس سنجش های صورت 
گرفته، بدترین نقطه ایران از نظر تابش خورشیدی، از بهترین 
نقاط کشورهایی چون آلمان، دو برابر بیشتر در معرض است 
و اتفاقا دلیل اصلی رونق انرژی خورشیدی در ایران به همین 
خاطر است.  این کارشناس اضافه کرد: استفاده از انرژی بادی 
در کشور عمری نزدیک به 7۰ سال دارد و تصاویر توربین های 
بادی برای ایرانی ها آشناست و به نظر می رسد بهره وری استفاده 
از انرژی بادی در کشور نیز نیاز به ارتقا دارد همچنین به دلایل 
شرایط اقلیمی که ایران دارد، توربین های بادی محور عمودی 
که به صورت هیبریدی کار می کنند بسیار مفیدتر از توربین های 
محور افقی هستند و نکته مهم اینجاست که دانش مهندسی 
دانشگاه های کشور به این مهم دست یافته که چنین توربین هایی 
را می تواند برای تبدیل انرژی بادی به خورشیدی با حداکثر 
راندمان تولید کند. بنابراین آنچه ما به آن نیاز داریم، ایجاد یک 

پیوند عمیق و اصولی میان دانشگاه و صنعت است. 
او توضیح داد: در حوزه ذخیره سازی انرژی نیز کشور باید 
تکانی اساسی بخورد، ابَرَخازن ها یک تکنولوژی تازه در دنیاست 
که متاسفانه ایران به دلیل تحریم ها امکان استفاده از آن را 
نداشته اما تلاش های فراوانی در صنعت و دانشگاه صورت 
گرفته و در حال حاضر ابرخازن هایی با ظرفیت هزار فاراد و دو 
هزار فاراد در کشور تولید شده که می تواند جایگاه ایران 
در این حوزه را تکان دهد. از نظر کارشناسان، 
اقتصاد وابسته به نفت، اصلی ترین دلیل 
عقب افتادگی ایران در حرکت به سمت 

انرژی های تجدیدپذیر است. 

ذره بیـن

اخبــار
هشدارعمرانپرندبهمتقاضیان

نهضتملیمسکن
شرکت عمران شهر پرند با استناد به مصوبه 
به متقاضیان نهضت ملی  شورای مسکن 
مسکن هشدار داد در صورت عدم پرداخت ۲ 
قسط از این طرح حذف خواهند شد. شرکت 
عمران پرند در اطلاعیه ای با عنوان »حذف 
متقاضی نهضت ملی پرند در صورت عدم واریز 
اقساط در مهلت تعیین شده« اعلام کرد: بر 
اساس مصوبه شورای مسکن استان تهران آن 
دسته از متقاضیان نهضت ملی مسکن پرند که 
تنها دو قسط از مبالغ اعلام شده را واریز نکنند 
اخطار پیامکی واریز مبلغ ارسال می شود. پس 
از آن نیز به متقاضی نسبت به واریز اقساط 
بعدی در مهلت تعیین شده اظهارنامه حذف 
ارسال خواهد شد. به گزارش تسنیم، به منظور 
تامین منابع مالی احداث پروژه های نهضت 
ملی مسکن، متقاضیانی که پس از ارسال 
اظهارنامه نیز نسبت به واریز اقساط خود 
اقدام نکنند، از پروژه حذف و متقاضیان جدید 

جایگزین افراد بد حساب خواهد شد. 

متقاضیانارزاربعینمشکلات
راگزارشدهند

بانک مرکزی تاکنون و از طریق شش بانک 
عامل نسبت به پرداخت ارز ۲۵۰ هزار نفر از 
زائران اربعین اقدام کرده که زائران در صورت 
بروز هرگونه مشکل در دریافت ارز اربعین 
می توانند آن را به بانک مرکزی اعلام کنند. 
بانک مرکزی اعلام کرد: متقاضیان ارز اربعین 
هم اکنون نیاز ارزی خود را با نرخ رسمی و به 
صورت مستقیم و بدون حضور واسطه و دلال، 
از طریق ۱۵۰۰ شعبه منتخب بانک های ملی، 
تجارت، سپه، صادرات، پارسیان و پست بانک 
در سراسر کشور دریافت می کنند. زائران در 
صورت بروز هرگونه مشکل در دریافت ارز 
اربعین پس از مراجعه به شعب منتخب و نیز 
مشاهده ازدحام احتمالی می توانند مراتب 
را جهت پیگیری با ذکر نام شعبه و شهر از 
طریق شماره تماس -۲۹۹۵۳۶۱۲ ۰۲۱ از 
ساعت 7 و ۳۰ دقیقه صبح تا ۱۵ عصر به بانک 
مرکزی اعلام کنند همچنین فرآیند ثبت 
نام غیرحضوری دریافت ارز اربعین از طریق 
اپلیکیشن »بله« نیز فراهم است و بسیاری 
از زائران از این طریق، ارز اربعین خود را تهیه 
و دریافت کرده اند. به گزارش ایسنا، گفتنی 
است؛ توزیع ارز زائران اربعین حسینی در سال 
جاری از روز ۲۸ مرداد ماه آغاز و تا تاریخ ۱۴ 
شهریور ادامه دارد و با تمهیدات در نظر گرفته 
شده تاکنون ارز مورد نیاز ۲۵۰ هزار نفر از 
متقاضیان به سهولت و بدون مشکل پرداخت 

شده است. 

هشداربهخریدارانموبایل
و  صوتی  فروشندگان  اتحادیه  رئیس 
تصویری، تلفن همراه و لوازم جانبی تهران 
گفت: به خریداران پیشنهاد می دهیم موبایل 
بدون گارانتی  از دستفروش یا سایت های 
نامعتبر نخرند، چون با توجه به اینکه مکان 
مشخصی ندارند، امکان رسیدگی به تخلف 
آنها نیست. محمدرضا رمضان با بیان اینکه 
تاکنون شکایتی در رابطه به موبایل های ریپک 
یا رفرش شده به این اتحادیه گزارش نشده، 
گفت: اگر شکایتی در این رابطه به اتحادیه 
ارجاع شود، پیگیری خواهد شد.  وی افزود: 
اگر فردی کالایی از فروشگاه دارای جواز 
خرید کند و هرگونه تخلفی رخ دهد، می تواند 
به اتحادیه مراجعه کند تا ظرف ۴۸ تا 7۲ 
ساعت به آن رسیدگی شود. رمضان با بیان 
اینکه فروش هر کالایی که دستکاری شده و از 
حالت اورجینال خارج شده باشد، تخلف است، 
تصریح کرد: به طور کلی منحرف کردن خریدار 
از کالای اصل، تقلب است، اما تاکنون گزارشی 
در این رابطه به اتحادیه ارائه نشده است. به 
احتمال زیاد فروش این کالاها در سایت های 
نامعتبر و فروشگاه های فاقد جواز کسب انجام 
می شود که در حوزه فروش موبایل مرجعی 
ندارند، اما به گفته وی مغازه داران دارای جواز 
کسب و سایت های مجوزدار طبق قانون عمل 
می کنند و در غیر این صورت با آنها برخورد 
می شود. رئیس اتحادیه فروشندگان صوتی و 
تصویری، تلفن همراه و لوازم جانبی تهران در 
ادامه تاکید کرد که مردم برای خرید موبایل به 
فروشگاه های دارای جواز کسب خرید کنند. 
به گفته وی بیشتر شکایت هایی که به اتحادیه 
می رسد مربوط به کسانی است که از دست 
فروش خرید کرده اند یا به سایت های نامعتبر 
اعتماد و پول را برای آنها واریز کرده اند، اما 
یا موبایلی تحویل نگرفته اند یا کالایی که 
تحویل گرفته اند دارای مشکل بوده، برای 
مثال رجیستر نداشته است. به گزارش ایسنا، 
رمضان با بیان اینکه قیمت موبایل نسبت به 
درآمد مردم بالا است، تصریح کرد: بنابراین 
به خریداران پیشنهاد می دهیم موبایل بدون 
گارانتی  از دست فروش یا سایت های نامعتبر 
نخرند، چراکه حتما در آن غل و غشی انجام 
می گیرد. مغازه دار می داند اگر کالای دارای 
مشکل بفروشد، مشتری بر می گردد و دچار 
مشکل می شود، اما اگر از سوی دست فروش 
یا سایت نامعتبر مشکلی برای خریدار ایجاد 
شود، دستشان به جایی بند نیست، چون جا 
و مکانی برای رسیدگی ندارند. پس خواهش 
ما این است شهروندان فقط از فروشگاه های 

معتبر خرید کنند. 
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چرابیمهکارگرانساختمانیبهعقبمیافتد؟
حداقل  ازای  در  ساختمانی  کارگران 
دستمزدی که می گیرند، هر روز جانِ خود را 
در معرض خطر قرار می دهند بدون آنکه از 
ابتدایی ترین حق یک کارگر بهره مند باشند. 
انجمن های  کانون  رئیس  علیزاده  حسن 
صنفی کارگران ساختمانی خراسان جنوبی در 
واکنش به تصمیم نمایندگان مجلس در مورد 
اصلاحیه ماده ۵ بیمه کارگران ساختمانی گفت: 
آخرین مصوبه  مجلس در مورد بیمه کارگران 
ساختمانی برخلاف رأی و نظر کارشناسی مرکز 
پژوهش های مجلس و کمیسیون اجتماعی و 
پیشنهاد نمایندگان کارگران بود. با این مصوبه باز 
هم منابع مالی سازمان بابت بیمه کارگران تأمین 
نخواهد شد و ما شاهد تبعیض در بیمه کارگران 

مظلوم ساختمانی خواهیم بود. 
علیزاده با اشاره به ادعای برخی از نمایندگان 
مجلس در خصوص افزایش قیمت مسکن در 
صورتِ تصویبِ طرح کمیسیون اجتماعی گفت: 
چنانچه طرح کمیسیون اجتماعی به تصویب 
می رسید، نه بار مالی برای دولت داشت و نه 
حتی فشارِ سنگینی روی کارفرما وارد می کرد. 
سهم بیمه کارفرما آنطور که در طرح کمیسیون 
اجتماعی آمده بود، تنها ۱ تا ۶ درصد حداقل 
دستمزد بود که این رقم قرار بود از سودِ کارفرما 
کسر شود.  وی ادامه داد: بیمه اجتماعی حق 
کارگران است و بخشی از سهم حق بیمه باید 
از سوی کارفرما پرداخت شود. کجای این 

موضوع قابل درک نیست که دائم بیمه کارگران 
ساختمانی را به عقب می اندازند؟ اینکه بخشی 
از سودِ کارفرما صرفِ ابتدایی ترین حق کارگر 
شود، عادی ترینِ قانون بازار کار است. اگرچه 
همین قانون نیز خیلی اوقات رعایت نمی شود و 
کارفرمایان به راحتی می توانند از زیر بار پرداختِ 
این حق شانه خالی کنند، اما بحث اینجاست که 
در مشاغل دیگر این موضوع غیر قانونی است. در 
مورد بیمه کارگران ساختمانی، اما شانه خالی 
کردن کارفرمایان از زیر بار تعهداتِ خود نسبت 
به کارگران، به رویه ی عادی و قانونی تبدیل شده 
است.  علیزاده گفت: اگر پرداختِ ۱۵درصد از 
پروانه  ساخت می توانست تضمین کننده بیمه 
کارگران ساختمانی باشد، دیگر مشکلی نداشتیم 
و مجبور نبودیم طرح بیمه کارگران را به مجلس 
بفرستیم. طبق طرحی که کمیسیون اجتماعی 

با مشورتِ نمایندگان کارگری و زیر نظر مرکز 
پژوهش های مجلس نوشته بود، بخشی ازحداقل 
دستمزد کارگران به عنوان سهم حق بیمه 
کارفرما در نظر گرفته شده که این معیار تا حدود 
زیادی می توانست منابع تأمین اجتماعی برای 
بیمه کارگران را تأمین کند. نمایندگان مجلس 
در یک اقدام ضربتی، طرحی دیگر مطرح کردند 
که در آن صرفا ۱۵درصد از پروانه ساخت به ۲۲. 
۵ درصد افزایش یافته و معیار حداقل دستمزد 
حذف شده است.  این فعال کارگری گفت: تا این 
اندازه حمایت از کارفرمای ساخت و ساز برای 
چیست؟ کارگران ساختمانی در ازای حداقل 
دستمزدی که می گیرند، هر روز جانِ خود را 
در معرض خطر قرار می دهند بدونِ آنکه از 
ابتدایی ترین حق یک کارگر بهره مند باشند. 
آنها حقی را که سال ها پایمال شده از کارفرمایان 

می خواهند. آیا کارفرمایانی که ۵۰ درصد حوادث 
ناشی از کار کشور در کارگاهشان رقم می خورد، 
نباید در ازای جانی که کارگران وسط می گذارند، 
بخش بسیار ناچیزی از سودِ خود را صرف بیمه  

کارگران کنند؟
رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران 
ساختمانی خراسان جنوبی گفت: برخی از 
نمایندگان شاید به دلیل وابستگی به کارفرمای 
ساختمانی، به دنبال تصویب قانونی به نفع 
نمایندگان  این  اگر  هستند.  کارفرمایان 
نگران افزایش قیمت مسکن هستند چرا به 
سیاست هایی که سبب افزایش قیمت مواد 
اولیه  ساخت و ساز شده ایراد نمی گیرند و کاری 
نمی کنند؟ به گزارش ایلنا، علیزاده همچنین 
در اعتراض به رویه  سازمان تأمین اجتماعی 
در حذفِ بیمه کارگران ساختمانی و در صفِ 
نگه داشتنِ بسیاری از آنها برای گرفتن سهمیه 
بیمه گفت: طبق قانون وظیفه  بیمه کارگران 
برعهده  سازمان تأمین اجتماعی است و ما 
چیزی به عنوان سهمیه نداریم، اما سازمان 
تأمین اجتماعی به این بهانه که منابع اش برای 
بیمه کارگران ناچیز است کارگرانی بسیار را 
از حق مسلم خود محروم کرده است. این در 
حالی است که اگر صندوق تأمین اجتماعی 
و زیرمجموعه های آن مثل شستا با مدیریت 
درست و شفاف اداره می شد، شاید خیلی از این 

مشکلات پیش نمی آمد. 

حل مشکلات برق با استفاده از سامانه های خورشیدی پشت بامی


